
برخ�ورد کمیته 
سعيد احمديان

   گزارش
بی��ن الملل�ی 
المپیک با ایران 
به دلیل دخالت دولت و به خطر افتادن حضور 
کاروان ایران در رقابت های بین المللی از جمله 
چالش های ورزش در صورت نهایی شدن ادغام 
بودجه کمیته ملی المپیک با وزارت ورزش است.

ديروز رئيس كميته ملي المپيك در يك نشست 
خبري روبه روي خبرنگاران نشس��ت، بحث داغ 
نشس��ت ديروز هم واكنش رضا صالحي اميري به 
ادغام بودجه كميته و وزارت ورزش در لايحه 1401 
دولت بود، آن هم در روزهايي كه لايحه دولت در 

كميسيون تلفيق مجلس در حال بررسي است. 
   ادغام، خلاف منشور المپیک است

رئيس كميته ملي المپيك در ابتداي صحبت هايش 
به دلايل مخالفت با ادغام بودجه اش��اره می كند: 
»در اين رابط��ه نامه اي ب��ه مع��اون اول محترم 
رئيس جمهور، رئي��س محترم مجل��س، رئيس 
محترم كميسيون فرهنگي مجلس و ساير مقامات 
ذی ربطي كه بايد به آنها منعكس مي كرديم، ارسال 
كرديم. چند نكته را در خصوص ادغام بودجه مطرح 
كرديم كه اين تصميم از نظر ما غيركارشناسي و 
غيرحرفه اي بوده است. اولين گله مندي و انتقاد ما 
اين است كه اساساً بايد جهت تصميم گيري براي 
يك سازمان با آنها مش��ورت و گفت وگو كنند، اما 
هيچگونه گفت وگويي با كميته ملي المپيك درباره 
ادغام بودجه با وزارت ورزش انجام نشد. مطمئناً اگر 
با ما گفت وگو مي كردند با دلايلي كه به آنها منتقل 

مي كرديم، تصميم شان عوض مي شد.«
صالحي امي��ري چنين تصميمي را خلاف منش��ور 
المپيك مي داند: »اولين دليل حساس��يت كميته 
بين الملل��ي المپيك در خصوص موض��وع مداخله 
دولت هاست، اين تصميم خلاف منشور المپيك است 
و با واكنش نهاد بين المللي المپيك روبه رو خواهيم 
شد. همين الان كه صحبت مي كنم IOC به ايتاليا 
اخطار داده است كه بودجه كميته ملي المپيك اين 
كشور بايد مستقل ديده شود. اين تصميم ايران در 
ايتاليا گرفته شد و بلافاصله كميته بين المللي المپيك 
به اين كشور اخطار شديداللحن داد و رونوشت اين 
اخطار نيز به 206 كشور عضو از جمله ايران ارسال 
شده است. بر اساس اساسنامه مصوب دولت، مجلس 
و شوراي نگهبان، كميته ملي المپيك نهادي عمومي، 
غيردولتي مستقل است. وقتي اين اساسنامه مصوب 
مي شود، يك مفهموم آن استقلال است. رديفی كه 

مجلس در نظر مي گيرد در عبارت كمك است.«
رئيس كميته مل��ي المپيك معتقد اس��ت با اين 
تصميم حضور ورزش��كاران ايراني در رويدادهاي 
بين المللي ب��ه خطر مي افتد: »دلي��ل دوم، تعهد 
كميته ملي المپيك به شركت تيم هاي كشورمان 
در رويدادهاي بين المللي است. ما در بهار امسال 
بايد 100 ميليارد تومان بودج��ه فوق العاده براي 
خريد 4ميلي��ون دلار ارز جهت حض��ور كاروان 
ايران در سه رقابت كشورهاي اسلامي، بازي هاي 
آسيايي و آسيايي جوانان در اختيار داشته باشيم. 
با اين وضعيت ادغام بودجه اگر وزارت ورزش اعلام 
كند به دليل عدم تخصيص بودجه از سوي سازمان 

برنامه و بودجه، امكان تأمين بودجه را ندارد، نتيجه 
اين می شود كه ما در اين س��ه رويداد نمی توانيم 
شركت  كنيم. چه كسي پاس��خگوی پيامدهاي 
اين مسئله است. البته باور دارم مجلس با توجه به 
جايگاه كارشناسي و درك از مصالح و منافع ملي، 
حتماً اين تصميم را اصلاح خواهد كرد، به همين 
خاطر با رئيس مجلس، رئيس كميسيون فرهنگي 

و كميسيون تلفيق مكاتبه كرده ام.«
  ادغام بودجه انگیزه ها را می گیرد

صالحی اميری در ادامه به آس��يب هاي ادغام بودجه 
اشاره مي كند: »نكته اساس��ي تر بحث ادغام بودجه 
اين است كه انگيزه را از دستگاه ها سلب مي كند. هر 
دستگاهي براي تأمين بودجه خودش انگيزه دارد كه 
آن را پيگيري كند. وقتي شما بودجه يك دستگاه را 
به دستگاه ديگر اعاله مي كنيد از خود دستگاه انگيزه 
پيگيري براي افزايش بودجه، تأمين منابع لازم و ... را 
سلب مي كنيد. من نمي دانم اين چه هنر مديريريتي 
است كه طراحان اين طرح دارند. كميته ملي المپيك 
با بودجه 30 ميلياردي تحويل گرفته شد و در پايان 
دوره چهار ساله با بودجه 215ميلياردي بسته مي شود. 
اين بودجه بايد براي تأمين حداقل نيازهاي كميته و 
همچنين تضمين حضور در رويدادها به 400ميليارد 
برسد. در طول چهار سال، 10 رويداد از جمله المپيك 
تابستاني، بازي هاي آسيايي، آسيايي جوانان، جهاني 
جوانان، ساحلي آسيايي و كشورهاي اسلامي را داريم. 
حتماً بايد كميته المپيك طبق اساسنامه 18ماه قبل از 
هر رويداد، تمهيدات لازم را براي برگزاري اين رقابت 
بين المللي در نظر بگيرد. اين ممكن نيست، مگر اينكه 

پشتوانه مالي، حقوقي و حمايتي از سوي مسئولان 
كميته ملي المپيك و دولتي تضمين شده باشد.«

  کمیته تحت نظارت نهادهاي نظارتي است
در حالي به گفته دولتي ها نظارت، دليل اين تصميم 
عنوان شده كه رئيس كميته ملي المپيك معتقد است 
در حال حاضر هم نظارت وجود دارد: »درباره دليل 
ادغام مسئله اي مطرح ش��ده است كه تعجب كردم. 
مطرح كنندگان اين طرح، حداقل سواد اداري را ندارند. 
گفته اند براي نظارت بيشتر بر عملكرد كميته ملي 
المپيك و كميته پارالمپيك ادغام صورت گرفته است. 
اگر منظور بحث نظارت خارج از دستگاه است، كميته 
ملي المپيك به دليل اينكه نهاد عمومي غيردولتي 
مس��تقل اس��ت از روز اول در اين نهاد بازرسي كل و 
ديوان محاسبات استقرار دائمي دارند و اين نظارت از 

سوي مراجع رسمي در حال پيگيري و وقوع است.«
وي در پايان مي گويد: »اگر بحث نظارت تخصصي 
اس��ت، كميته ملي المپيك تنها مرجع نظارت بر 
فعاليت هاي ورزش قهرماني اس��ت، ولاغير. هيچ 
مرجعي در نظ��ام ورزش��ي بين الملل صلاحيت 
نظارت بر فدراسيون ها را ندارد و طبق چيزي كه 
در منشور المپيك و اساسنامه كميته بين المللي 
و ملي المپيك آمده است، اين صلاحيت با كميته 
ملي المپيك اس��ت. هدايت، نظ��ارت، راهبري و 
برگزاري رويدادها طبق يكي از بندهاي اساسنامه از 
وظايف كميته ملي المپيك است، به همين خاطر 
مركز نظارت ها بر تيم ملي در كميته تشكيل شده 
است. اين اختيارات ذاتي بر اساس اساسنامه مصوب 

دولت، مجلس و شوراي نگهبان است.«

8849843213سرويس ورزشي | روزنامه جوان |  شماره 6387پنج ش��نبه 9 دی 1400 | 25 جم��ادی الاول 1443 |

اشرف رامين

فريدون حسن

 تلاش اینفانتینو 
براي برگزاري 2 ساله جام جهاني

ياركشي موافقان و مخالفان طرح فيفا 
برگزاري هر دو سال يك بار جام جهاني پروژه اي درآمدزاست، اما به ضرر فوتبال. 
اين پروژه اگرچه از حمايت حداكثري جياني اينفانتينو برخوردار است، اما تعداد 
مخالفان نيز كم نيست. رئيس فيفا تلاش مي كند با جلب نظر مخالفان حرفش را 
به كرسي بنشاند. دويچه وله در گزارشي، طرح مورد علاقه آقاي رئيس را بررسي 
كرده است. جياني اينفانتينو اخيراً جلسه اي دو ساعت و نيمه با 211 فدراسيون 
عضو فيفا برگزار كرد و از مزاياي اقتصادي طرحش گفت. برنامه رئيس فيفا اين 

است كه جام هاي جهاني مردان و زنان هر دو سال يك بار برگزار شوند. 
   حامیان طرح 2 ساله

كنفدراس��يون فوتبال آفريقا )CAF( حمايتش از طرح اينفانتينو را رسماً 
اعلام كرده است. از آنجا كه تعداد تيم هاي شركت كننده افزايش خواهد يافت، 
پاتريك موتسپه از جمله حاميان طرح جديد است: »يكي از مهم ترين مزاياي 
دو ساله شدن جام جهاني افزايش تعداد تيم هاست. وظيفه من رشد و پيشرفت 
فوتبال آفريقاست، ضمن اينكه درآمدزايي در فوتبال اين قاره نيز بايد افزايش 
يابد. كنفدراسيون فوتبال اقيانوسيه )OFC( را نيز بايد جزو حاميان تلقي 
كرد. اين كنفدراسيون در ماه سپتامبر بيانيه اي در حمايت از طرح اينفانتينو 
منتشر كرد مبني بر اينكه جام جهاني دو ساله فاصله فوتبال اقيانوسيه با ساير 
كنفدراسيون ها را كاهش خواهد داد. علاوه  بر اين برخي از كشورهاي آسيايي 
چون نپال، بنگلادش، سريلانكا و مالديو كه هرگز رنگ جام جهاني را نديده اند 
هم سيس��تم فعلي مس��ابقات را به ضرر خود خوانده اند. در بيانيه مشترك 
منتشر شده از اين كشورها آمده است: »در تاريخ جام جهاني تنها يك چهارم 
از كشورهاي عضو ای اف سی در اين رقابت ها حضور داشته اند.« كنفدراسيون 
فوتبال امريكاي شمالي و مركزي )CONCACAF( هم فعلاً نظر مثبت يا 
منفي اش را اعلام نكرده؛ در عوض ويكتور مونتاگلياني، رئيس اين كنفدراسيون 

پيشنهاد احياي جام كنفدراسيو ن ها را مطرح كرده است. 
   مخالفان قدرتمند

دو كنفدراسيوني كه 21 قهرمان ادوار مختلف جام جهاني عضوشان هستند، 
مخالف جدي و سرسخت طرح اينفانتينو به شمار مي روند. اتحاديه فوتبال 
 )CONMEBOL( و كنفدراس��يون امريكاي جنوبي )UEFA( اروپا
به هيچ وجه زير بار كاهش زمان برگ��زاري بازي ها نخواهند رفت. كنمبل 
واكنش تندي به اين موضوع نشان داده است: »هيچ دليل، سود و منطقي 
براي تغييرات فيفا وجود ندارد. همه 10 كشور عضو كنفدراسيون امريكاي 
جنوبي در جام جهاني كه دو سال يك بار برگزار شود حاضر نخواهند شد.« 
يوفا هم به شدت مخالف طرح ارائه شده است: »علاوه بر اعتراضات روشن 
كشورها و هواداران به اين طرح، يوفا بر اين باور است هر نوع تغيير احتمالي 
تنها در صورتي بايد اعمال شود كه سود و منفعت آن روشن و براي همه اعضا، 
تيم ها و بازيكنان باشد.« در عين حال يوفا و كنمبل براي مقابله با فيفا طرح 
جديدي ارائه داده اند و بر اين اساس قرار است تيم هاي امريكاي جنوبي از 

جمله برزيل و آرژانتين در ليگ ملت هاي اروپا 2024 شركت كنند. 
   سود و زیان 

درآمد و زيان حاصل از دو س��اله ش��دن ج��ام جهاني مح��ل بحث بين 
كنفدراسيون هاست. يوفا مدعي است طي سال هاي 2026 تا 2030 ضرر 
هنگفت 2/5 تا 3 ميليون يورويي در انتظار كشورهاي اروپايي خواهد بود. 
دليل اين ضرر نيز كاهش تقاضا و بي ميلي اسپانسرها و همچنين رسانه ها 
براي پوشش دادن مسابقات زياد عنوان شده است. از سوي ديگر فيفا اين 
ادعا را با دو تحقيق اقتصادي پاسخ مي دهد؛ آنها سود 4/4 ميليارد دلاري را 
پيش بيني كرده اند، سودي كه نصيب 211 كشور عضو فيفا خواهد شد. فيفا 

مدعي است درآمد كشورها از اين طريق 50 درصد افزايش خواهد يافت. 
   جنگ و جدل هاي ورزشي

يوفا و كنمبل به غير از مباحث اقتصادي نس��بت به پايين آمدن س��طح 
مسابقات نيز هشدار داده اند. ضمن اينكه آنها نگران مسابقات قاره اي خود 
نيز هستند. »خستگي ذهني و فيزيكي« بازيكنان مورد ديگري است كه يوفا 
به شدت نسبت به آن معترض است. از نظر يوفا برگزاري ماهانه ديدارهاي 
انتخابي جام جهاني ريتم ليگ ملت ها را تحت تأثير قرار خواهد داد. اتحاديه 
فوتبال اروپا تأثير منفي برگزاري هر دو سال يك بار جام جهاني روي فوتبال 

زنان را نيز حائز اهميت خوانده است.

حاشیه اي بر واکنش رئیس کمیته ملي المپیک به ادغام بودجه این دستگاه با وزارت ورزش در سال 1401

چالش های يک ادغام دردسرساز

پهلوان مثل گادوين منشا
خاصيت ورزش پهلواني، توجه به زيردستان اس��ت و اين مسئله هيچ 
ارتباطي به مليت و مذهب ندارد. ورزشكار واقعي كه باشي، درد مردم درد 
تو مي شود و براي درمان آن هر كاري كه از دستت بربيايد انجام مي دهي. 
گادوين منشا سال هاست كه در فوتبال ايران پا به توپ است. از پيكان و 
پرسپوليس گرفته تا استقلال، گل گهر و مس. شايد هم بتوان ديگر او را 
يك ايراني ناميد، آن هم وقتي دغدغه تحصيل بچه هاي اين مرز و بوم را 
دارد. گادوين منشا، مهاجم مس چهار كودك رفسنجاني را كه به دليل 
مشكلات شديد مالي ترك تحصيل كرده بودند با هزينه شخصي خود به 
تحصيل بازگرداند تا ثابت كند راه و رسم پهلواني را خوب آموخته است. 

 قهرمانان هفته نخست انتخابي
 المپيک زمستاني مشخص شدند

سومين و آخرين روز از هفته نخست رقابت هاي بين المللي اسكي آلپاين 
گراميداشت سردار سپهبد حاج قاسم سليماني انتخابي المپيك زمستاني 
2022 ديروز در پيست اسكي توچال پيگيري شد. در بخش مردان، حسين 
ساوه شمشكي به عنوان نخست دست پيدا كرد. محمد كيادربندسري دوم 
شد و سيدمرتضي جعفري هم در رده س��وم قرار گرفت. در بخش بانوان 
نيز عاطفه احمدي به عنوان نخست دست پيدا كرد. صدف ساوه شمشكي 
در رده دوم قرار گرفت و فروغ عباس��ي نيز سوم شد. رقابت هاي انتخابي 
المپيك زمستاني 2022 طي هشت مرحله در سه هفته برگزار خواهد شد 

تا تكليف نفرات اعزامي به اين بازي ها مشخص شود. 

تأييد صلاحيت 3 كانديداي شنا
بعد از گذشت بيش از دو ماه از زمان ثبت نام كانديداهاي فدراسيون شنا، 
ش��يرجه و واترپلو بالاخره وزارت ورزش و جوانان اسامي كانديداهاي 
تأييد صلاحيت ش��ده را اعلام كرد. ب��ا پايان مهلت قانون��ي ثبت نام از 
كانديداهاي اين فدراسيون، ش��ش كانديدا ثبت نام كردند كه براساس 
اعلام  وزارت ورزش تنها سه نفر از آنها تأييد صلاحيت شده اند. انتخابات 
اين فدراسيون قرار است 20 دي انجام شود. با اين حساب 12 روز قبل 
از برگزاري مجمع انتخاباتي اسامي كانديداهاي تأييد صلاحيت شده 
اعلام شده است. محمد بابايي، حامد رضا خاني طالقاني و محسن رضواني 

اسامي كانديداهاي تأييد صلاحيت شده اين فدراسيون هستند. 

انتخابات فدراسيون نابينايان به تعويق افتاد
انتخابات فدراسيون نابينايان و كم بينايان كه قرار بود روز شنبه 11دي 
براي احراز پست رياست اين فدراسيون ساعت 10 صبح در سالن فارسي 
آكادمي ملي المپيك برگزار ش��ود تا اطلاع ثانوي به تعويق افتاد. بنا به 
گفته دبير مجمع انتخابات فدراسيون نابينايان و كم بينايان، زمان جديد 
برگزاري مجمع انتخابات اين فدراسيون ظرف چند روز آينده از سوي 

وزارت ورزش و جوانان اعلام خواهد شد.

خطري جدي بيخ گوش وزنه برداری

كرونا جلوي سوپرليگ كاراته را گرفت
فدراسيون پزشكي ورزشی، مخالفت خود را با برگزاري       خبر
دور برگشت رقابت هاي سوپرليگ كاراته كه قرار بود هفته 

آينده برگزار شود اعلام كرد. در نامه فدراسيون پزشكي ورزشي به فدراسيون كاراته آمده 
كه با توجه به ضرورت قرنطينه تيم اعزامي به مسابقات قهرماني آسيا در قزاقستان، تمامی 

رويدادهاي كاراته به مدت دو هفته بايد به تعويق بيفتد. دور برگشت و ديدارهاي نهايي، رده بندي 
و فينال سوپرليگ كاراته آقايان قرار بود 14 و 15 دي برگزار شود. رده بندي دور رفت سوپرليگ كه 
با برگزاري 12 ديدار پيگيري شد، به اين ترتيب است كه در گروه يك دانشگاه آزاد با 9، رعد پدافند 
هوايي ارتش با شش، هيئت كاراته شهرس��تان كلات با سه و مارون كهكيلويه و بويراحمد بدون 
امتياز به ترتيب در رده اول تا چهارم قرار دارند. در گروه دو نيز پاس ناجا با 9، آواي رزم با شش، 

گوجوريو سي واكاي با سه و آكادمي مهاجرين قم بدون امتياز اول تا چهارم هستند.

وعده ها هنوز محقق نشده، اين 
دنيا حيدري
      بازتاب

گله اي است كه اكثر قهرمانان و 
مدال آوران ايران در رقابت هاي 
بين المللي هرازچندگاهي به زبان مي آورند. وعده هاي رنگارنگي 
كه آقايان مسئول در پي موفقيت ها، قهرماني ها و مدال آوري هاي 
ورزش��كاران رش��ته هاي مختلف با آب و تاب تمام و مانورهاي 
تبليغاتي قابل توجه ارائ��ه مي دهند، اما در عمل��ي كردن اين 
وعده ها، ورزشكاران گاه ماه ها و سال ها بايد به انتظار بنشينند. 
البته اگر وعده هاي داده شده مشمول زمان نشود و با اما و اگرها 

و شرط و شروط عجيب و غريب مواجه نشوند! 
در همين راستا طي چند روز گذشته حامد اميري، پارادووميداني كار 
ايران از بدقولي مسئولان در عملي كردن وعده هاي شان گله داشت 
و روز گذشته نيز محمدرضا گرايي، قهرمان وزن 67 كيلوگرم كشتي 
فرنگي ايران در المپيك و جهان از محقق نش��دن وعده هاي داده 
شده در خصوص اهداي مسكن و اس��تخدامش خبر داد: »ظاهراً 

كارهايش در حال انجام اس��ت، يعني اينطور گفته مي شود، ولي 
هنوز هيچ خانه اي داده نشده است. با وجود آنكه بعد از قهرماني در 
مسابقات جهاني نروژ خبر استخدامم در وزارت نفت رسانه اي شد، 
اما فعلًا اتفاقي نيفتاده و اين يكي هم ظاهراً در حال پيگيري است. 
موضوع استخدام محمدعلي هم كه سه، چهار سال است كه مطرح 
شده هنوز به جايی نرسيده و احتمالاً قرار است هر دو انجام شود، اما 
كي نمي دانم.« گرايي در حالي همچنان چشم انتظار عملي شدن 
وعده هاي داده شده در خصوص اهداي مسكن و استخدامش است 
كه بعد از قهرماني در نروژ گفته شد اين فرنگي كار تيم ملي در شركت 
نفت استخدام خواهد شد. اتفاقي كه هنوز رخ نداده و چه بسا پيگيري 
كارهاي استخدام او نيز چون برادرش چند سال به طول بينجامد، 
چراكه همانطور كه گرايي نيز بدان اشاره دارد سه، چهار سال است 
كه وعده پيگيري استخدام داده شده، اما اين اتفاق هنوز نيفتاده و 
خبري از استخدام محمدعلي گرايي نشده است، حالا بايد ديد آيا 

اين وعده در خصوص برادران گرايي محقق مي شود يا نه.

وعده هایي که همچنان عملي نمي شوند

گرايي: نه خبري از كار است و نه خانه!

برگش��تن  خال��ي  دس��ت 
شميم رضوان

    چهره
مأم��وران ITA در س��فر به 
كرمانشاه، وزنه برداري ايران را 
در معرض خطري جدي قرار داده است. چندي پيش بود كه 
نمايندگان آژانس بين المللي تست )ITA( براي گرفتن تست 
دوپينگ از چند وزنه بردار به ايران آمدند كه يكي از نفراتي كه 
نامش در ليست مأموران آژانس بين المللي قرار داشت، كيانوش 
رستمي، قهرمان پيشين وزنه برداري جهان و المپيك بود كه به 
دليل از دست دادن چند مسابقه مهم گزينشي موفق به كسب 
س��هميه المپيك 2020 و حضور در توكيو نش��د. اما 
مأموران ITA كه ب��راي گرفت��ن نمونه گيري از 
كيانوش راهي كرمانشاه شده بودند با دست خالي 
بازگش��تند، چراكه با وجود حضور مأموران آژانس 
تست ضددوپينگ در كرمانشاه، گفته شد او در منزل 
نيست. البته با يك مرتبه غيبت محروميتي گريبانگير 
اين ورزشكار نمي ش��ود، اما در صورت تكرار ماجرا در 
مرتبه دوم، عدم شركت رستمي در نمونه گيري به منزله 
دوپينگ تلقي شده و محروميت اين ورزشكار را در پي دارد. 
اتفاقي كه در صورت رخ دادن، وزنه ب��رداري ايران را با خطري 
جدي مواجه مي كند، چراكه طبق تصميم جديد هيئت رئيسه 
فدراس��يون جهاني وزنه برداري، اگر تعداد دوپينگي هاي يك 
كش��ور در 18 ماه منتهي به المپيك 2024 پاريس به سه نفر 

برسد، آن كشور از حضور در المپيك محروم خواهد شد.

اولين صيد ژاوي براي نجات بارسا 
اولين خريد رس��مي ژاوي هرناندز از ليگ 
جزيره به نيوكمپ آمد. همانطور كه گفته 
ش��ده بود با ش��روع فصل نقل و انتقالات 
زمستاني، بارسلونا براي پر كردن خلأهاي 
موجود دس��ت به كار ش��د و اولين خريد 
رس��مي خود را انجام داد. فران تورس بعد 
از 16 ماه نااميد كننده در ليگ برتر دوباره 
به لاليگا بازگشت تا اين بار پيراهن بارسا را 
بپوشد. بازگشت تورس به سرزمين مادري 
با قراردادي 55 ميليون يورويي )46 ميليون پوندي/ 62 ميليون دلاري( 
همراه بود. قرارداد پنج ساله اين بازيكن بعد از گذراندن تست هاي پزشكي 
انجام ش��د. پنجره نقل و انتقالات، اول ژانويه باز و مراسم معارفه مهاجم 
تازه وارد هم در سومين روز از س��ال نو در نيوكمپ انجام مي شود. بعد از 
تغييرات در كادر فني كاتالان ها همه منتظرند ژاوي تحول اساسي در تيم 
به وجود بياورد. با اين حال مشكلات بارسا يكي، دو تا نيست، از مصدومان 
زياد گرفته تا ضعف در خط حمله و گلزني. يكي از دلايلي كه ژاوي براي 
خريد بازيكن جديد پافشاري مي كرد برطرف كردن همين نقاط ضعف 
بود. خلأ مهاجم ششدانگ و يك تمام كننده كاتالان ها را آزار مي دهد. فران 
تورس گزينه اي است كه ژاوي نگاه ويژه اي به او داشت. با اين حال تورس 
در تيم قبلي اش روزهاي سختي را پشت سر گذاشته است. اين بازيكن در 
تابستان 2020 از والنسيا راهي من سيتي شد و در مجموع 43 بازي براي 
آبي ها انجام داد. ملي پوش اسپانيايي 16 گل براي سيتيزن ها به ثمر رسانده 
و چهار پاس گل هم در كارنامه ليگ برترش ثبت كرده است. در شرايطي كه 
بارسا به خاطر وضعيت بد اقتصادي ستاره هايي چون ليونل مسي و گريزمان 
را از دست داد، ممفيس دپاي و سرخيو آگوئرو به جمع آبي و اناري ها اضافه 
شدند، ولي اولي نتوانس��ت انتظارات را برآورده كند و دومي نيز به خاطر 
مشكل قلبي مجبور به بازنشستگي شد. حال قرار است تورس جاي خالي 
بازيكنان محبوب بارسا را پر كند. در اين مدت سرمربي بارها اعلام كرده 
خواهان به خدمت گرفتن ستاره هاي بزرگ است تا قدرت تهاجمي بارسا 
را تقويت كند. ت��ورس اگرچه به آرزوهايش در جزيره نرس��يد، ولي طي 
سه سالي كه عضو باشگاه والنسيا بود ثابت كرد می تواند در لاليگا خوش 
بدرخشد. با آمدن فران تورس، هواداران اميدوارند بارسا به جمع چهار تيم 

اول اسپانيا برگردد و يكي از مدعيان قهرماني محسوب شود. 
مترجم: شیوا نوروزي

جيمز وست وود

گل

 غفلت از ورزش همگاني
غفلت از سلامت جامعه

يكي از اصلي ترين راه هاي توسعه ورزش قهرماني توجه به زيرساخت ها و 
ورزش همگاني در هر كشور است. اينكه مردم يك كشور به ورزش اهميت 
بدهند و آن را در سبد كارهاي روزمره خود قرار دهند، نكته مهمي است كه 

مي توان نتيجه آن را در مسابقات مهمي چون المپيك مشاهده كرد. 
نگاهی به كشورهايي كه در رده بندي المپيك رتبه هاي بالا را از آن خود 
مي كنند، ثابت مي كند تقريباً تمامي آنها به لحاظ اهميت دادن به ورزش 
همگاني از آماري درخور توجه برخوردارند. با وجود اين و با توجه به اهميت 
بالاي ورزش همگاني در توسعه ورزش قهرماني، اما در كشور ما اين مقوله 

مهم ورزش همچنان مورد غفلت واقع مي شود. 
دردآورتر اينكه مقام معظ��م رهبري همواره به توس��عه ورزش همگاني امر 
كرده اند و اين موضوع يكي از دغدغه هاي هميشگي ايشان بوده و هست، اما 
آنچه مشاهده مي شود غفلت روزافزون مسئولان ورزش كشور از اهميت به اين 
موضوع و حتي سرسري گرفتن آن است، به گونه اي كه شاهديم انجام ورزش 
همگاني بيشتر جنبه نمايشي به خود گرفته و در كنار كارهاي تبليغاتي و سودده 
براي رسانه ها، عده اي هم به صورت كاملاً غيراصولي چند حركت و نرمش انجام 

مي دهند كه به طور حتم ضرر و زيان آن بيشتر از منفعتش است. 
براساس اطلاعات به دست آمده از مركز آمار ايران، 53/5 درصد، يعني بيش از 
نيمي از مردم كشور اصلاً ورزش نمي كنند و 46/5 درصدي هم كه مثلاً ورزش 
مي كنند بيشتر به پياده روي مشغولند تا نرمش هاي خاص و مفيد، توجه به 
همين آمار نشان از فاجعه اي دارد كه اگر فكري به حال آن نشود، نه تنها آينده 
ورزش قهرماني كشور با خطر روبه رو مي ش��ود، بلكه سلامت آحاد مردم و 
جامعه نيز با چالشي جدي مواجه خواهد شد. همين حالا جامعه دانش آموزي 
كشور با معضلي به نام »دانش آموزان چاق« روبه روست، معضلي كه چند 
سالي است تهديد آن از سوي معاونت سلامت آموزش و پرورش فرياد  زده 
مي شود، اما باز هم كوچك ترين توجهي به اين مسئله نمي شود و به خصوص 
در دو سال گذشته با شيوع كرونا و تعطيلي مدارس و همان ساعات نصفه و 

نيمه ورزش آنها، اين معضل حالا جدي تر از قبل هم شده است. 
چنين آمار و ارقامي امروز لزوم توجه به ورزش همگاني، آن هم به صورت 
اصولي را بيشتر از قبل يادآور مي شود. بايد توجه داشت ورزش و حركات 
روزانه ورزشي به فرموده مقام معظم رهبري اگر براي نوجوانان و جوانان لازم 
است براي ميانسالان و پا به سن گذاشته ها نيز واجب است، اما در چنين 
فضايي و با توجه به واقعيت هايي كه از ورزش همگاني در كشور ديده مي شود 
بايد تأسف خورد بابت اينكه اين دغدغه رهبر انقلاب هم مانند بسياري ديگر 
از دغدغه هاي ايشان از سوي مسئولان امر جدي گرفته نمي شود و صرفاً با 

شعارزدگي و انجام چند برنامه بي محتوا از سر باز مي شود. 
توجه به ورزش همگاني نگاهي تخصصي مي خواهد، اما واقعيت اين است 
كه ورزش همگاني نيز مانند ورزش مدارس صرفاً به عنوان بازي و سرگرمي 
ديده مي شود و سپري شدن اوقات فراغت در حالي كه كشورهاي صاحب نام 
و عنوان دار در ورزش با توسعه و گسترش همين ورزش همگاني به اهداف 
خود در ورزش حرفه اي و قهرماني دست پيدا كرده اند، موضوعي كه ما فعلًا 

از آن غافليم و نگاهي كه بايد به آن داشته باشيم را نداريم.


